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ترکیهسفر ساپینتو و شاگردانش به 
کاروان تیم فوتبال استقلال دیروز راهی 
ترکیه شد. چند روز بعد از انتخاب سرمربی 
تیم اســتقلال و حضور ریکاردو ساپینتو در 
تهــران،  آبی هــای پایتخت بــرای برگزاری 
اردوی آماده سازی و انجام برنامه بدنسازی 
راهی ترکیه شــدند. استقلال فصل گذشته 
یکی از بدترین دوران خود را ســپری کرد و 
مدیران این تیم در نظر دارند برای این فصل 
با آمادگی کامل بــه مصاف حریفان بروند. 
اولین حضور استقلال در این فصل و قبل از 
شروع رقابت های لیگ برتر،  برگزاری مسابقه 
ســوپرجام مقابــل تراکتــور قهرمان فصل 
گذشــته است. پیش از ســفر استقلالی ها، 
اتفاق مهمــی هم افتاد و روزبه چشــمی 
برخلاف اخبار ضدونقیض روزهای گذشته، 
قراردادش را برای یــک فصل دیگر تمدید 
کرد. چشــمی پس از تمدید قرارداد خود با 
استقلال در صفحه شخصی اش نوشت:  «از 
صمیم قلب خداوند را شکرگزارم که عزت و 
افتخار به تن کردن پیراهن مقدس استقلال 
به یک دهه رســید. به انــدازه اولین لحظه 
حضورم در استقلال بزرگ، سرشار از انگیزه، 
شور و هیجانم برای کسب موفقیت، افتخار 

و سربلندی».

قایدی با اتحاد کلبا ۴ ساله 
بست

روزنامه امــارات الیوم در خبری مدعی 
شد  باشــگاه اتحاد کلبا  و شــباب الاهلی بر 
ســر انتقال قطعی مهدی قایدی به توافق 
رســیده اند و وینگــر ایرانــی با قــراردادی 
چهارســاله به اتحاد کلبا  پیوست. باشگاه 
اتحاد کلبا پس از ماه ها مذاکره، ســرانجام 
با شــباب الاهلی برای جذب مهدی قایدی 
به توافق رســید و ایــن ســتاره ایرانی را با 
قراردادی چهارســاله به خدمــت گرفت. 
قایدی که فصل گذشــته به  صورت قرضی 
در ترکیب کلبا درخشــید، این بــار به  طور 
دائمی پیراهن ســومین تیم خــود در لیگ 
امــارات را به تن خواهد کــرد. در حالی که 
استقلال ایران نیز در تلاش برای بازگرداندن 
این بازیکن تکنیکی به تهران بود، پیشــنهاد 
مالی سنگین باشــگاه اماراتی سرنوشت را 
به نفع کلبا رقم زد و مسیر حرفه ای قایدی 
همچنــان در فوتبال امــارات ادامه خواهد 
یافــت. همچنین طبــق گــزارش روزنامه 
امــارات الیــوم، کلبا در حــال مذاکره برای 
جــذب احمد نوراللهی نیز اســت تــا او را 
جایگزین دانیله بسا، هافبک ایتالیایی خود 
کند کــه در اردوی پیش فصــل تیم حضور 

ندارد و احتمالا راهی البطائح خواهد شد.

حضور تیم  ملی در تورنمنت کافا و یک نگرانی بزرگ
ستاره های میلیاردی روی چمن مصنوعی

تیم ملی فوتبال ایران در شــرایطی باید در رقابت های کافا به میدان برود که 
این بازی ها روی چمن مصنوعی برگزار می شــود. تیم ملی فوتبال در مســیر 
آماده ســازی خود برای حضور بهتــر در رقابت های جام جهانی ۲۰۲۶ قرار اســت 
شهریورماه در تاجیکستان و در رقابت های کافا به مصاف رقبای نه چندان قدرتمند 
قاره برود. ایران که پیش از این هم ســابقه حضور در چنین تورنمنتی را داشــته، به 
دلیل آنکه نتوانسته رقیب قدرتمندی برای بازی های تدارکاتی پیدا کند، از این بازی ها 
بــه عنوان دیــدار تدارکاتی اســتفاده می کند. با ایــن حال، حضور در تاجیکســتان 

ریسک های مختص خودش را دارد که احتمالا موجب نگرانی کادر فنی شود.
تورنمنت کافا یا همان رقابت های آسیای مرکزی، چند سالی می شود که نظم بهتری 
به خود گرفته و رقابت های مختلفی در بخش زنان و مردان و در همه رده های سنی 
برگزار می شــود. عمده ایراد این مسابقات برای تیم ملی فوتبال ایران که در جمع ۲۰ 
تیم برتر دنیا قرار دارد این اســت که رقیبی که بتواند تیم ملی را به چالش بکشد، در 
این تورنمنت حضور ندارد. به غیر از ازبکستان که به لحاظ فیزیکی همیشه تیم ملی 
را تحت فشار گذاشته، سایر رقبا، سطح چندان بالایی ندارند. از طرفی، سطح پایین این 
تورنمنت باعث شــده تیم ملی قدرتمندی هم حاضر نشود به عنوان میهمان در این 
رقابت ها بازی کند. به هر روی، ایران در این دوره قرار است در گروه B در کنار تیم های 
افغانستان، مالزی و تاجیکستان مسابقه دهد. روشن است که به لحاظ اختلاف سطح، 
تیم ملی چند سروگردن از این رقبا بالاتر است. ضمن اینکه مقرر شده این بازی ها به 
میزبانی تاجیکستان برگزار شود و آن طورکه از قبل عنوان شده تیم ملی هر سه روز یک  
بار مسابقه دارد. از سویی اینکه تیم ملی بخواهد هر سه روز یک بار بازی کند به اندازه 
کافی احتمال مصدومیــت بازیکنان تیم ملی را افزایش می دهد. با این حال، نگرانی 
اصلی اینجاســت که این مسابقات قرار است روی زمین چمن مصنوعی برگزار شود! 
یعنی ستاره های میلیون دلاری تیم ملی فوتبال ایران (با تبدیل دستمزد بازیکنانی که 
در لیگ برتر بازی می کنند) قرار اســت با تیم هــای نه چندان مطرحی که توانی برای 
محــک زدن ایران ندارند، روی ایــن نوع از زمین ها به میدان بروند. واضح اســت که 
فشردگی بازی ها از یک سو و سطح زمین مسابقه از سوی دیگر، می تواند نگران کننده 
باشــد. آن طورکه از قبل اعلام شده، ایران قرار است در دیدار افتتاحیه به مصاف تیم 
افغانستان برود که این بازی در ورزشگاه مرکزی حصار در تاجیکستان برگزار می شود. 
ورزشــگاهی که چمن مصنوعی دارد و البته ورزشگاه اصلی تیم ملی تاجیکستان و 
باشگاه برقچی این کشور است. گنجایش این ورزشگاه ۲۰ هزار نفر است و فقط شاید 

برای جدال تیم ملی ایران با تاجیکستان این ورزشگاه مملو از تماشاگر شود.

سلام نظامی دختران بسکتبالیست در کاپ آسیا
رقابت های بســکتبال کاپ آســیا دیویژن B بانــوان ۲۰۲۵ از دیروز با 
حضور هشت تیم در شهر شنژن چین آغاز شد. بانوان ملی پوش ایران 
در گروه B این رقابت ها با تیم های جزایر کوک، تایلند و مغولســتان هم گروه 
هســتند. ایران در نخستین بازی خود در این مسابقات مقابل جزایر کوک قرار 
گرفــت و دو بازی بعدی ملی پوشــان ایران به ترتیــب در روزهای ۲۴ و ۲۵ 
تیرمــاه در مقابــل مغولســتان و تایلند انجــام خواهد شــد. تیم های هند، 
چین تایپه، قزاقســتان و تاهیتی هم در گروه A این رقابت ها حضور دارند. در 
پایان این رقابت ها تیم قهرمان مجوز حضور در رقابت های دیویژن A آسیا در 
ســال ۲۰۲۷ را کســب خواهد کرد. ســایت فیبا در گزارشــی که به بررسی 
وضعیت تیم هــای حاضر در این رقابت ها پرداخت، تیــم ملی زنان ایران را 
به عنــوان یکی از مدعیان اصلی صعود به دیویژن A آســیا بــرای اولین بار 
معرفی کرد. دلارام وکیلی، ناهیده اسدی، مهلا عابدی، شیدا شجاعی، کیمیا 
یزدیــان طهرانــی، نگین رســولی پور، رکســانا برهمــن، غزل زمانــی، فرناز 
خدامرادی، فائزه شــهریاری، مهســا کرانی و آیدا گل محمدی ملی پوشــان 
کشورمان هســتند که زیر نظر النی کاپوچیانی در این رقابت ها حاضر شدند. 
نکته قابل اشــاره اینکه بازیکنان تیم ملی بسکتبال زنان ایران دیروز پیش از 
آغاز نخســتین بازی خود در این رقابت ها، هنگام پخش ســرود ایران، سلام 

نظامی دادند که مورد توجه کاربران در فضای مجازی قرار گرفت.

اخبار سوژه

افســون حضرتی: مرتضی محصص مــدرس بین المللی فوتبال 
ایران،  مانند تعــدادی دیگر از نام های کاربلدی که از فوتبال رانده 
شــده اند، از دور نظاره گــر عجایبی اســت که در فوتبــال ما رقم 
می خورد. او فوتبال را به خوبی می شناســد و به دلیل تجربه های 
بین المللی ای که دارد،  می داند ضعف های فوتبال ایران چیست. 
او یکی از مشــکلات اصلی فوتبال مان را دست هایی می داند که 
در این فوتبال همه کاره هستند. مرتضی محصص در گفت وگو با 

«شرق» به سؤال های مختلفی پاسخ داد.
هر سال شاهد هستیم که مربیان از تیمی به تیم دیگر نقل مکان   �

می کنند. یعنی اگر پارســال مربی تیم X بودند، امســال سرمربی 
تیم Y می شــوند و جالب تر اینکه در اواســط فصل و شاید حتی 
هفته های اولیه به تیم قبلی یا تیــم دیگری می پیوندند. یعنی در 
واقع فوتبال اسیر داستانی به نام «قحط الرجال» است. فوتبال ما 

تا چه زمانی باید در این چرخه قرار داشته باشد؟
ما دو راه بیشــتر نداریم. یا از الگوهای موفق و تأثیرگذار که در 
دنیای فوتبال هست استفاده کنیم، یا با شرایطی که در کشورمان 
از نظر اقتصادی وجود دارد که قابل انکار نیســت، بسازیم. هنوز 
تیم های محبوب کشور ما یک استادیوم اختصاصی ۱۰ هزار نفری 
ندارند و مجبورند هر ســال یک جای جدید تمرین کنند. ما با این 
مشکلات نمی توانیم دنباله رو الگوهای موفق دنیا باشیم. فوتبال 
بوندس لیگا، لالیگا، لیگ برتر جزیره و ســری آ، مربیانی داشتند که 
بعد از پنج سال شما دیگر اســمی از آنها نمی شنوید؛ چرا، چون 
کارنامه موفقی نداشــتند. ولی در کشــور ما شرایط فرق می کند. 
مــا باید ببینیــم نفوذ این واســطه ها، ایجنت هــا،  دلال ها، چقدر 
تخریب کننده بوده، نه فقط کیفیت فوتبــال ما را بلکه «کِردیت» 
و آبروی فوتبال ما را هم تحت تأثیر قرار داده است. حتی بعضی 
از مربیان خارجــی که در ایران بودند، گاهــی اوقات به من زنگ 
می زنند و با هم صحبت می کنیم. دوست دارند دوباره به فوتبال 
ایران برگردند. ولی من همیشــه درباره همین موضوع برای آنها 
توضیــح می دهم. در ایــن فوتبال ایجنت ها هســتند که تصمیم 
می گیرند و هیچ مدیرعاملی هــم نه تنها با من بلکه با هیچ کدام 
از مدرســانی که در کلاس های مربیگری شرکت می کنند، قبل از 

انتخاب مربی مشورت نمی کنند.
اتفاقا یکی از ســؤال هایی که همیشه وجود دارد این است که   �

تیم ها بر چه اساس و مبنایی، سرمربی انتخاب می کنند!
این مسئله انتخاب هم در نوع خودش یک تحقیق جامع نیاز 
دارد. من فکر نمی کنم که یک باشــگاه حرفه ای بدون مطالعه و 
بدون داشتن معیار، یک مربی را انتخاب کند. ما مربیان خارجی را 
براســاس کدام معیار انتخاب می کنیم؟ به هر حال مواردی چون 
کارنامه موفق در بزرگسالان، کارنامه موفق در رده های سنی پایه، 
حضور در تیم هــای ملی، یا اینکه چقدر می تواند در آینده فوتبال 
ما تأثیرگذار باشد، باید مورد توجه قرار گیرد. کارلوس کی روش که 
خیلی ها از او بد می گفتنــد روزی که از فوتبال ما رفت ۹۰ درصد 
مربیان لیگ نحوه و روش کــی روش را بازی می کردند. پس تأثیر 
خودش را داشــت. اینکه آدم خوبی بود یا آدم خوبی نبود بحث 
دیگری اســت. من امیدوارم مربی که از خارج می آوریم تأثیرگذار 
باشــد. ما الان یک ســری مربیان جــوان داریم کــه در لیگ های 
پایین تــر مثل لیگ ۲ یا لیگ  یک مربیگری می کنند که آینده فوتبال 
ما هســتند. من هم همیــن دغدغه هــا را دارم و امیدوارم همین 

داستان تکرار مکرراتی که شما اشاره کردید، اصلاح شود و آن قدر 
در باشگاه ها درایت باشــد که یک کادرفنی مناسب برای باشگاه 
تشکیل شود. کادر فنی فقط سرمربی نیست. من در مجله اتلتیک 
مطلبی درباره نقش مهم دســتیاران ســرمربی می خواندم. این 
دستیاران در ایران معمولا دوست صمیمی سرمربی هستند. رفیق 
شــفیق هم هستند که جرئت نه گفتن هم ندارند. مثلا استقلال با 
سیدورف قرارداد بسته. کلارنس خیلی باسابقه است ولی چقدر 
می تواند در انتخاب مربی نقش داشــته باشد؟ چقدر در انتخاب 
کادر فنــی نقش دارد؟ آیا کلارنس کلاس های ویژه برای رده های 
ســنی مربیان پایه می گذارد؟ مربیان خارجی ای داشــته ایم که از 
فرانسه و ولز بودند در سپاهان و تراکتور ولی از ایران رفتند و فقط 
قراردادشان را گرفتند و تأثیری روی فوتبال ما در آینده نگذاشتند. 
امیدوارم حرف های من اشتباه باشد. فنرباغچه ترکیه الان از ژوزه 
مورینیو در رده های سنی اســتفاده می کند. از تفکراتش استفاده 
می کند. من مقصر را مربیانی که بعد از مدتی جای خودشان را به 
مربی دیگری می دهند نمی دانم. مقصر آنهایی هســتند که از این 
مربیان استفاده می کنند. در کادر فنی تیم فوتبال، نقش آنالیزورها 
چگونه است؟ نقش مســئولان تغذیه چیست؟ واقعیت مهمی 
اســت که کادر پزشکی باشگاه ها همه باید از بهترین ها باشند. ما 
این مســائل را فراموش کرده ا یم و فقط به دنبال این هســتیم که 
یک اســم مطرح و بزرگ از یک باشــگاه به یک باشگاه دیگر برود 
و امیدوار باشــیم که آینده درخشانی داشته باشیم. اما در نهایت 

کیفیت فوتبال ماست که ضرر خواهد کرد.
امسال همان طورکه می دانید سال شلوغی برای فوتبال است   �

که در نهایت هم به جام  جهانی ختم می شود. آیا این فشردگی با 
ساختار فوتبال ما هماهنگ است؟

راه دیگــری نداریــم. بازیکنانی که در جام  جهانی باشــگاه ها 
شرکت کردند، فکر کنم دو هفته هم مرخصی نداشتند. من مخالف 
این فشــردگی هســتم و به نظرم بیشــتر مصدومیت برای بازیکن 
می آورد. اکثر تیم ها خســته هستند. فاصله تیم ها چهار گل و پنج 
گل نیست. شما به بازی پاری سن ژرمن و رئال مادرید نگاه نکنید. به 

راحتی خستگی را در چهره بازیکنان مطرح رئال مادرید می دیدید. 
من فکر می کنم امســال ســال بسیار مهمی اســت. چون به جام  
جهانی ختم می شــود. دیدم که آقای قلعه نویی از رئیس جمهور 
درخواســت کرده بودند که با تیم های مطــرح دنیا بازی تدارکاتی 
داشته باشیم. مسلم است که ما با تیم های مطرح دنیا بازی کنیم 
باید میلیون دلاری هزینه کنیم. شــرایط بســیار سخت است و من 
قبول دارم. ولی امیدوارم حداقل دو یا سه بازی با تیم های مطرح 
دنیا قبل از جام  جهانی داشته باشیم. در غیر این صورت ما چطور 

می توانیم خودمان را برای بازی های جام  جهانی محک بزنیم.
فشردگی مســابقات در دنیا در واقع یک نوع درآمدزایی برای   �

فیفا و یوفا است که ســلامت بازیکنان را تهدید می کند و صدای 
بسیاری از مربیان و ستاره ها را هم درآورده است. مصدومیت هایی 
که وجود دارد نشان دهنده افراط در برگزاری مسابقاتی است که 

می تواند خیلی هم ضروری نباشد.
صددرصد با حرف شــما موافقم. حتی شکایت هایی از سوی 
بازیکنان، مدیران و مربیان مطرح دنیا شده ولی من فکر نمی کنم 
تا زمانی که اینفانتینو با این افکار در رأس فیفا است اتفاق دیگری 
بیفتد. شاید هم به خاطر مخارج بسیار زیادی که بحث «توسعه» 
و «پیشرفت» فوتبال دارد و همه کشورهای دنیا از کمک های فیفا 

استفاده می کنند، حجم مسابقات زیاد است.
وحید هاشــمیان امســال به عنوان یک مربی و اسم جدید به   �

فوتبال ما اضافه شده. آیا هاشمیان می تواند در پرسپولیس موفق 
باشد و نتیجه بگیرد؟

هاشــمیان در فوتبال آلمان بــوده،  در تیم ملــی هم بازیکن 
باتجربــه ای بود و تجربه مربیگری با تیم  ملــی ما را هم دارد. در 
ضمن خصوصیات اخلاقی فوق العاده ای دارد. پرسپولیس تیمی 
اســت که هوادارانش فقط برد و پیروزی را قبول می کنند که حق 
هم دارند. با بازیکنانی که به این تیم اضافه می شوند، فکر می کنم 
از ســال گذشــته قوی تر خواهد شــد. وحید کارش سخت است 
ولی با شــناختی که از او دارم و با هم در فدراسیون کار کرده ایم، 

مطمئنم که از عهده این مسئولیت بزرگ به خوبی برمی آید.

دورسون به اردوی پرسپولیس اضافه شد
با اعلام باشــگاه پرسپولیس، سردار دورســون، مهاجم ترکیه ای سرخ پوشان که در 
پایان رقابت های فصل گذشــته لیگ به کشــورش بازگشــته بود، روز گذشته به جمع 
هم بازیان خود در اردوی ترکیه اضافه شد. پیش از این و در پی حمله رژیم صهیونیستی 
به ایران،  هواداران پرســپولیس نگران بازگشــت او به تیم خود بودند. سردار دورسون 
در گفت وگویی تصویری با رســانه ترکیه ای «اســپورتس دیجیتاله» درباره فوتبال ایران 
گفت: «پیش از هر چیز باید بگویم که ایران هم به لحاظ زندگی و هم به لحاظ فوتبال 
خیلی من را شــگفت زده کرد و اصلا انتظار چنین ســبک زندگی و فوتبالی را نداشــتم. 
مردم در آنجا به شــدت عاشق فوتبال هستند و ورزشــگا ه ها مملو از تماشاگر می شود. 
در بازی هــای ما معمولا ۵۰ هزار تا ۱۰۰ هزار هوادار به ورزشــگاه ها می  آمدند. تیم های 
دیگر هم تماشاگران زیادی داشــتند و در مقایسه با لیگ ترکیه تعداد تماشاگر بیشتری 
به ورزشــگاه ها می آیند. آنها عاشق تیم شان هســتند و خیلی به بازیکنان شان اهمیت 
می دهند. اگر به ۱۰ ســال اخیر نگاه کنید، پرســپولیس در هفت دوره به قهرمانی لیگ 
رسیده و هواداران این تیم انتظار قهرمانی داشتند. آنها خیلی عصبانی و ناراحت هستند، 
چون به قهرمانی هر ساله عادت کرده بودند. این فصل با جذب بازیکنان بهتر می توانیم 

به قهرمانی برسیم».
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ایجنت ها برای فوتبال تصمیم می گیرند


